
گروه اقتصــادی -وزارت اقتصــاد اعلام کرد: 
اصــلاح رفتار بانک ها به نفع مردم یکی از اولویت های 
دولت اســت و پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن 

ادامه دارد.
وزارت اقتصاد تأکید کرد: مصوبه ارائه تسهیلات 
خــرد بدون ضامــن، مصوبه ای بود کــه دولت برای 
پرداخت تسهیلات زیر ۱۰۰ میلیون تومان به کارمندان 
و حقوق بگیران بخش های دولتی و عمومی داشــت و 

هیچ تغییری در اجرای آن ایجاد نشده است.
 روابط عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
پاســخ به گزارشی با تیتر "رویای وام بانکی خرد بدون 
ضامــن؛ از وعده تا عمل" توضیــح داد: اصلاح رفتار 
بانک هــا به نفع مردم یکی از رویکرد ها و اولویت های 
دولت و وزارت اموراقتصادی و دارایی بوده اســت. از 
مهمترین اقدامات قابل اشاره برای تحقق تغییر رویکرد 
اشــاره شده، تسهیل پرداخت تسهیلات خرد است. در 
این راستا در دی ماه سال ۱۴۰۰ این وزارتخانه با توافق 
بانک های دولتی و خصوصی طرح پرداخت تسهیلات 
خرد بر مبنای اعتبارســنجی و بــا حداقل وثایق را در 
دو ســطح تا ۵۰۰ میلیون ریــال و ۵۰۰ میلیون ریال تا 
یک هــزار میلیون ریال در گام نخســت برای کارکنان، 
بازنشستگان و مســتمری بگیران دستگاه های دولتی، 
عمومــی، غیردولتی و شــرکت های بزرگ عملیاتی و 
در ۲۹ دی مــاه موضوع را بــرای اجرا به بانک های یاد 

شده ابلاغ کرد.
۱۲ بانک تحت مدیریــت وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی از زمان این ابلاغ تا ۱۵ مرداد ماه امســال در 
مجموع ۷۵ هزار و ۶۱۴ میلیون تومان تســهیلات خرد 
بدون ضامن به ۲ میلیون و ۱۰۶ هزار متقاضی پرداخت 
کردند.قطعا در این مســیر نارضایتی هایی وجود دارد 
که وزیر اقتصاد هم در ســفر به استان های مختلف این 
موضــوع را پیگیری می کند و هم وزارت اقتصاد پیش 

از این نیــز اعلام کرده بود آماده دریافت گزارشــات 
مردمی و رســانه ای از تخطی شــبکه بانکی حول این 
مصوبه است.همچنین بر اســاس اعلام بانک مرکزی 
شبکه بانکی کشور به ۴۲۶ هزار و ۴۰ نفر از متقاضیان، 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج به مبلغ ۸۶.۷ همت 
پرداخت کرده که این میزان رشــد ۲۶ درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل داشته است.
همچنین امســال تاکنون ۳۷۳ هــزار و ۵۳۸ فقره 
تسهیلات قرض الحســنه فرزندآوری به مبلغ ۲۳.۰۱ 
همت به متقاضیان پرداخت شده که این میزان رشد ۴۴ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است.
علاوه بر این باتوجه به تاکیدات ریاســت جمهور 
بر اولویت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و لزوم 
تســهیل و تسریع در تعیین تکلیف متقاضیان در صف 
بانکها، “بســته نظارتی  - اعتباری تسهیل و تسریع در 
پرداخت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج” در تاریخ 
۲۰  /۰۳  /۱۴۰۲ تدویــن و بــه بانک هــای عامل ابلاغ 
شــده و هر دوهفته بر اجرای آن نظارت و درصورت 
مشــاهده عقب ماندگی در اعطای تسهیلات مزبور از 
ســوی بانک های عامل، به بانک های عامل با عملکرد 
ضعیف تر تذکر داده شــد. براساس بسته ابلاغی، شبکه 
بانکی مکلف شــد طی مدت ســه ماه از اجرای طرح 
موصوف )۲۰  /۰۳  /۱۴۰۲ لغایت ۲۰  /۰۶  /۱۴۰۲( ضمن 
جبران عقــب ماندگی بانک های عامــل در پرداخت 
ســهمیه ماهانه ابلاغی اقدام کنند.در پایان زمان مذکور 
عملکرد شــبکه بانکی در پرداخت تسهیلات ازدواج 
به صورت چشــمگیری افزایش یافــت به طوری که 
از ابتدای ســال جاری تا تاریــخ ۲۰    /۰۶    /۱۴۰۲ تعداد 
تسهیلات پرداختی به میزان ۳۸۲.۳۳۵ فقره و به مبلغی 
بالغ بر ۷۷۷.۱۸۵ میلیارد ریال اســت که نسبت به بازه 
زمانی مشــابه خود در ســال ۱۴۰۱ به میزان ۲۴ درصد 

افزایش داشته است.

وزارت اقتصاد:

پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن ادامه دارد
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گروه اقتصادی - کارشناســان 
ساخت وساز معتقدند تنها راه اجرای 
وعده ریاست جمهوری برای ساخت 
۴ میلیون واحد مســکونی واگذاری 
زمیــن به متقاضیان و برون ســپاری 

ساخت وساز است.
بیش از دو سال از وعده ساخت 
ســالانه یک میلیون واحد مســکن 
می گذرد و تا به امروز براســاس آمار 
بیش از یک میلیون و ۷۶۰ هزار واحد 
طرح نهضت ملی مســکن در مرحله 
ســاخت قــرار دارد و هنوز واحدی 
تحویل متقاضیان نشده است. به گفته 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
همچنین ۲۴۰ هزار واحد مسکن مهر 
از گذشــته باقی مانــده بود که دولت 
سیزدهم عملیات تکمیل این واحدها 
را نیــز آغاز کرده اســت. با این حال 
تحقق وعده ساخت ۴ میلیون مسکن 

در هاله ای از ابهام به سر می برد.
وزیر راه و شهرســازی از کمبود 

منابع مالی در راســتای اجرای قانون 
نهضــت ملی مســکن خبــر داده و 
می گوید: یکی از مشــکلات اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن تخصیص 
منابع مالی بود که مجوزی از ســوی 
رهبر معظــم انقلاب اخذ کردیم تا از 
ظرفیت هــای موجــود تهاتر نفت و 
صندوق ملی در این راســتا اســتفاده 

کنیم.
وزیــر راه و شهرســازی معتقد 
است رقم ۲ میلیارد دلار از محل تهاتر 
نفت و منابع صندوق ملی تخصیص 
پیدا می کند و با موافقت و اجرای این 
مجوز با تزریق منابع مالی به پروژه ای 
نهضت ملی مســکن جانــی دوباره 
گرفــت و هم اکنــون در مرحله طی 

کردن روند اداری است.
عوامل اصلی در عدم اجرای 

تحقق یک وعده
حمیدرضــا آرامی کارشــناس 
مرکز تحقیقات اســلامی مجلس در 

گفت وگــو با خبرنگار مهر با اشــاره 
بــه موانع اجرای ســاخت ۴ میلیون 
مسکن طی ۴ ســال دولت سیزدهم، 
می گوید: دو مانع اصلی که ســد راه 
اجرای ساخت طرح ۴ میلیون نهضت 
ملی مسکن هستند تأمین منابع برای 

ساخت و تأمین زمین است.
این کارشــناس مسکن در ادامه 
تاکید می کنــد: تأمین زمین یک مانع 
جدی در راســتای ســاخت و ساز 
مســکن محسوب می شــود و برای 
ســاخت ۴ میلیون واحد مســکونی 
نیازمند ۲۰۰ هزار هکتار زمین هستیم 
که باید از ســوی دولت تأمین شــود 
که متأســفانه زمین به اندازه نیاز برای 
طــرح نهضت ملی مســکن واگذار 
نشده است. کارشناس مرکز تحقیقات 
اسلامی مجلس تصریح می کند: دولت 
اگر در ســاخت واحدهای مسکونی 
تصدی گــری را اجرا کند قطعاً موفق 
نخواهد شــد در صورتــی که باید به 
دنبال برون ســپاری و واگذاری زمین 
به مردم و تعاونی های مردمی نیز بود تا 
در اجرای این مسیر موفق تر پیش رود.
بــه گفتــه این کارشــناس رمز 
موفقیت تحقق ایــن وعده واگذاری 
زمیــن به خود مردم اســت به معنای 
اینکــه تصدی گری دولــت در این 
موضــوع کاهش پیــدا کند و حضور 
مــردم در این طرح عظیم ملی پررنگ 
شود؛ البته این امر با اجتناب مسئولین 
از انبوه سازی و توسعه عمودی شهرها 

محقق خواهد شد.

گفتنی است استثناء هایی هم در 
کشــور وجود دارد که امکان توسعه 
عمودی نیست و تعمیم این موارد به 

کل کشور غیر منطقی است.
اجرایی شدن طرح ساخت ۴ 

میلیون واحد مسکونی با تهاتر
حســن تیزمغز نماینده وزیر راه 
و شهرســازی در حوزه امور نهضت 
ملی مسکن در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با تاکید بر مشخص شدن قیمت 
نهایی طرح نهضت ملی مسکن، گفت: 
قیمت تمام شده واحدهای مسکونی، 
یکی از مهم ترین مســائل ســاخت 
مسکن اســت که این موضوع هنوز 
مشخص نیست این قیمت چقدر است 
از ۶.۸ تــا ۱۸ میلیون این رقم صحبت 
شــده و باید برای این معضل فکری 
کنیم. نماینده وزیر راه و شهرســازی 
در حوزه نهضت ملی مسکن در ادامه 
تاکید کرد: تهاتر زمین در راســتای دو 
موضوع انجام شــده است مورد اول 
زمین های که به صورت مولدســازی 
و قابلیت ساخت و ساز طرح نهضت 
ملی مسکن را نداشتند به بخش های 
خصوص واگــذار کردیم تا در ازای 
پول واحدهای مسکونی ساخته شده 

تحویل دولت دهند.
وی با اشــاره به مورد دوم تهاتر 
زمین در ساخت و ساز مسکن، گفت: 
زمین به ســرمایه گذار برای ساخت 
و ساز داده می شــود تا سرمایه گذار 
واحدهای مســکونی را بسازد و طبق 
توافق صورت گرفتــه حق پیمانکار 

از واحدهای مســکونی ساخته شده 
پرداخت می شود.

تیزمغز در خصوص ســاخت و 
ساز با شــرکت های خارجی، افزود: 
برای اتمام ۴ میلیون واحد مســکونی 
که وعده رئیس جمهور کشــورمان 
است شــرکت های خارجی هم برای 
ســاخت و ساز به پای کار آمدند و در 
مقابل ساخت مسکن توافق تهاتر نفت 

خام را ایجاد کردیم.
وی ادامه داد: مسکن سازی یک 
اقدام ملی اســت و نباید گردن دولت 
انداخت و همه باید در انجام این اقدام 
ملی قــدم برداریم. در بخش تقاضا و 
عرضه حوزه مسکن مشکلی نداریم 
و بخش خصوصــی توانمندی قابل 
توجهی در ساخت مسکن دارد. اولین 
نکته این است که باید همرسانی داشته 
باشیم و با مســکن اقتصادی کشش 

تقاضا ایجاد کند.
به نظر می رسد دولت در راستای 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن از 
تهاتر نفت و صندوق ملی برای تأمین 
منبع درآمدی خود اســتفاده می کند 
پس قطعاً می تــوان با این روش منبع 
مــورد نیاز ســاخت ۴ میلیون واحد 
طــرح نهضت ملی مســکن را تأمین 
کــرد. دولت ســیزدهم و وزیر جوان 
راه و شهرســازی ابتدا باید زمین ها را 
شناســایی کند و سپس زمین رایگان 
در اختیــار مردم قــرار دهد و با دادن 
تسهیلات مسکن اجرای این طرح را 

به دست مردم بسپارد.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- اگر به اواخر 

پاییــز ســال گذشــته بازگردیم و 
وعده های جذاب خودرویی وزارت 
صمت را مرور کنیم، شاید کمتر کسی 

باور می کرد که تحقق وعده واردات 
۱۰۰ هزار خودرو تا پایان سال ۱۴۰۱ 
و واردات ۱۰۰ هزار خودروی دیگر 

تــا پایان بهار امســال، آنقدر زمان بر 
شــود که عملا نه تنها دیگر خبری از 
واردات ۲۰۰ هــزار خودرو حتی به 
سه ما تمدید )تا پایان تابسات ۱۴۰۲( 
نیست، بلکه حالا آن گونه که معاون 
وزیر صمت خبر داده اســت، عملا 
قرار اســت فقط ۳۰ هزار خودروی 
خارجی به دســت مــردم در داخل 

کشور برسد.
این در شرایطی است که اواخر 
سال گذشته بیش از صد هزار نفر برای 
قرعه کشــی نوبت دهی خودرو های 
خارجی با در نظر گرفتن بلوکه کردن 
۵۰۰ میلیون تومان، به سامانه مربوطه 
مراجعه کردند و در نهایت در اتفاقی 
عجیب، تنها حــدود ۳۴ هزار نفر در 
این فرآیند تایید شــدند و ده ها هزار 
نفر دیگر پس از چندین هفته معطلی، 
توانستند ۵۰۰ میلیون تومان خود را از 

بانک بگیرند.
حال با گذشت حدود هفت ماه 
از آن زمان، معاون وزیر صمت روایت 
قابل تاملی از سرانجام اتفاقات مذکور 
داشته اســت. مهدی ضیغمی که هم 
معاون وزیر صمت و رئیس سازمان 
توسعه و تجارت و همچنین مجری 
طــرح واردات خــودرو در وزارت 
صمت اســت در گفتگویی که داشته 
پیرامــون آخرین وضعیت متقاضیان 
خودرو های خارجی گفته اســت: از 
میان ۳۴ هزار نفری که در قرعه کشی 
شــرکت داده شده بودند، حدوداً ۳۰ 
هزار نفر در نوبت دریافت هســتند و 
الباقی انصــراف داده اند. یعنی چهار 

هزار نفــر به دلایلی که بیان نشــده 
است، پس از حدود هفت ماه انتظار، 
۵۰۰ میلیون تومــان خود را از بانک 
خارج کرده و قید خرید خودرو های 

وارداتی را هم زده اند.
از ســوی دیگر، ضیغمی بدون 
اشــاره به عــدم تحقق وعــده قبلی 
وزارت صمت مبنی بر واردات ۱۰۰ 
هزار خودرو تا پایان سال قبل و ۱۰۰ 
هزار خودروی دیگر تا پایان سه ماهه 
نخست امســال، گفته است: تا پایان 
مرداد ماه از میان ۳۵ شرکتی که مجوز 
واردات اخــذ کرده اند، ۱۸ شــرکت 
موفق به ثبت ســفارش قطعی شده و 
توانســته اند بخشی از ارز واردات را 
دریافت کنند. رئیس سازمان توسعه 

تجارت ایــران ادامه داده اســت: از 
میان این ۱۸ شــرکت، تاکنون تقریبا 
۱۰ شرکت خودرو های خود را وارد 
کرده و الباقی در حال طی کردن مسیر 

واردات هستند.  
معــاون علی آبــادی در بخش 
دیگــری از صحبت های خود تاکید 
داشت: شــرکت ها به ســبب اینکه 
منتظر بودند تا در وهله اول مجوز های 
اســتاندارد، محیط زیست و ... را اخذ 
کنند، سپس ثبت نهایی درخواست ها 

را در شرکت های بزرگ انجام دهند، 
این روند طولانی شــد. البته که تولید 
و حمــل این خودروها، به ویژه اینکه 
قرار باشــند از شرق آسیا وارد شوند، 
مستلزم یک زمان است؛ بنابراین اشاره 
این مقام مسئول به اینکه خودرو های 
وارداتی قرار اســت از شرق آسیا به 
مقصد کشــورمان حمل شوند، نشان 
می دهد کــه بر خلاف وعده واردات 
خودرو های اروپایی، عملا قرار است 
اکثر خودرو های خارجی وارداتی از 
کشور های شــرق آسیا به ویژه چین 

باشد.
این صحبت هــای معاون وزیر 
صمت نشــان می دهد کــه اولا قرار 
نیست ۲۰۰ هزار خودرو وارد کشور 

شــود و تنها قرار اســت به سی هزار 
نفــری که هفت مــاه در صف انتظار 
هســتند، خودرو تحویل داده شود. 
به بیان دیگر، ســی هــزار خودروی 
وارداتی برای سی هزار ایرانی چشم 
انتظار؛ این مقام مســئول در وزارت 
صمــت پیش تر نیز گفتــه بود: فکر 
نمی کنــم واردات ۲۰۰ هزار خودرو 
تا پایان ســال محقق شود، پیش بینی 
وجــود دارد که ســال آینده واردات 
۲۰۰ هــزار خودرویی که قبلا اعلام 

شده بود، محقق شود.  
این در حالی اســت که ضیغمی 
در رابطه با تدوام فروش خودرو های 
وارداتی )ثبت نام برای افراد جدید( و 
مسیر ثبت نام آن، تصریح کرده است: 
برنامه فعلی مــا تحویل خودرو های 
فروخته شــده اســت )یعنی همان 
ســی هزار نفر(؛ اینکه در فاز بعدی 
ثبت نام های جدید، از مســیر سامانه 
یکپارچه باشد یا از طریق بورس کالا 
یا حتی مسیری دیگر، هنوز مشخص 
و قطعی نیست. وی همچنین افزود: 
ســایت ســامانه عرضه خودرو های 
وارداتی برای آن دســت از مشتریانی 
که در مرحله اول )در اسفند ماه سال 
گذشته( ثبت نام کرده و دارای اولویت 

هستند، در هفته جاری برای انتخاب 
خودروی مورد نظر فعال و بازگشایی 

می شود.  
همــان طور کــه در ابتدای این 
گزارش اشــاره شــد، قرار بود طبق 
گفته های مســئولان وزارت صمت 
همچــون ضیغمــی مجــری طرح 
واردات خودرو، تا پایان بهار امسال، 
۲۰۰ هزار خودروی خارجی به کشور 
وارد شــود. اما در میدان عمل، نه تنها 
خبری از تحقق این تعداد خودروی 

وارداتی نیســت، بلکه فقط ۳۰ هزار 
خودرو قرار است به کشور و به بازار 
داخلی تزریق شــود. این در شرایطی 
اســت که یکــی از مهم ترین دلایل 
قانون واردات خــودرو، تعدیل کفه 
عرضــه و تقاضا در بازار خودرو بود؛ 
بازاری که به دلیل عدم پاسخگویی به 
تقاضا )عدم عرضه کافی(، با افزایش 
قابل توجه قیمت خودرو ها در یکی 

دو سال اخیر مواجه بوده است. 
حال باید این سوال را مسئولان 
وزارت صمت پاســخ دهند که با ۳۰ 
هزار خــودروی وارداتی در دریای 
تقاضــای خودرو، چــه تاثیری قرار 
اســت بر قیمت ها داشته باشد؟ چرا 
وزارت صمــت چندین مــاه مردم 
را چشــم انتظــار واردات ۲۰۰ هزار 
خودرو گذاشــت و حالا بدون توجه 
بــه فضای انتظــاری که بــه وجود 
آورده بود، می گوید هنوز مشــخص 
نیســت که ادامه فروش خودرو های 
وارداتــی چگونه اســت؟! همه این 
ابهامــات و ســوالات در شــرایطی 
اســت که حدود پنج ماه تا پایان سال 
زمــان باقــی مانده اســت و در کنار 
این روند لاک پشــتی عمل به وعده 
واردات خودرو هــای صفرکیلومتر، 
قرار بوده هیــات وزیرات آیین نامه 
واردات خودرو هــای کارکرده را هم 
تعیین تکلیف کنــد! آیین نامه ای که 
بــا این روند و تجربــه اخیر واردات 
خودرو های صفرکیلومتر، چشم انداز 
امیدوار کننده ای ندارد و باید همچنان 

منتظر ماند!

وعده بهاری وزارت صمت در پاییز رنگ باخت؛

۳۰ هزار خودروی خارجی برای 
۳۰ هزار ایرانی؛ قطره ای در میان 

دریای تقاضا؟
قرار بود با واردات خودرو، عرضه و تقاضا در بازار خودرو متعادل شود؛ بازاری که به دلیل نبود عرضه کافی، 
با افزایش قیمت خودرو ها مواجه بوده است. حال باید مسئولان وزارت صمت پاسخ دهند که واردات ۳۰ هزار 

خودرو چه تاثیری در دریای تقاضای خودرو، خواهد گذاشت؟

گــروه اقتصــادی - دبیرکل 
انجمن صنایع لــوازم خانگی با بیان 
اینکــه تاکنــون دربــاره مجوزهای 
افزایش قیمت اعلام نظر رسمی نشده، 
اما به نظر می رســد مکانیزم عرضه و 
تقاضا در حال پذیرفته شــدن است، 
گفت: حــدود ۳۰ درصد هزینه های 
تولیــد داخل مربوط بــه عوارض و 
مالیات است و با در نظر گرفتن همین 
فاکتور، قاچاق ۳۰ درصد زیر قیمت 
تولید داخل است. عباس هاشمی در 
نشســت خبری اظهار کــرد: تاکنون 
دربــاره مجوزهــای افزایش قیمت 
اعلام نظر رسمی نشده، اما با توجه به 
نظرات وزیر صمت که به نظر می رسد 
اعتقاد به مکانیزم عرضه و تقاضا دارند، 
فکر می کنم حاکمیت در حال پذیرفتن 
این مکانیزم است و کم کم به آن سمت 
و سو می رویم. بنابراین از تیر ماه سال 
گذشته مجوز رســمی برای افزایش 
قیمت نداشــتیم، امــا تولیدکنندگان 

هم بــدون افزایش قیمت متناســب 
بــا اثرگذاری تــورم در بخش تولید، 
نمی توانند ادامه دهند. پس مجبورند 
برای بقای بنگاه تولیدی به شکل های 
مختلف به قــول آقای وزیر حتی در 
مواردی التماسی، مدارک خود را ارائه 
می دهند و ریســک تعزیرات را هم 
قبول می کنند. اما به هر حال در جهت 
تحقق شــعار ســال از دولت انتظار 

همراهی و همکاری داریم.
قاچاق ارزان تــر از تولید 

داخل تمام می شود
هاشــمی در ادامه با بیان اینکه 
جلســات متوالی در حــوزه قاچاق 
برگــزار شــد و شناســه کالا و کد 
رهگیری هم کمک کننده است، گفت: 
اما با توجه به هزینه های تولید، قاچاق 

ارزان تــر تمام می شــود. حدود ۳۰ 
درصد هزینه های تولید داخل مربوط 
به عوارض و مالیات است. بنابراین با 
در نظــر گرفتن همین فاکتور، قاچاق 
۳۰ درصــد زیر قیمــت تولید داخل 
است. تولیدکنندگان داخلی باید برای 
حفظ ســهم بازار در حوزه خدمات 
پــس از فروش و قیمت دقت لازم را 

داشته باشند.
ســهم قاچاق از بازار چقدر 

است؟
وی در ادامه بــا بیان اینکه آمار 
دقیقی از قاچاق وجود ندارد، تصریح 
کرد: برآوردهایی که مطرح می شــود 
این است که ســهم کالای قاچاق در 
بازار لــوازم خانگی ۳۰ تا ۳۵ درصد 
اســت، اما این رقم قطعی نیســت. 

بخشــی از مبادی ورودی قاچاق هم 
قانونی اســت. برای مثال سهمیه های 
پیله وری سقف و محدوده داره و نباید 
از اســتان خارج شود، اما در مواردی 
نظارت کافی نیســت و ممکن است 
بازرگانــی از تهران برود و چند هزار 
کارت پیله وری بگیرد و لوازم خانگی 

وارد کند.
دنبال  بــه  تولیدکنندگان 
واردات  دائمــی  ممنوعیــت 

نیستند
دبیر کل انجمــن صنایع لوازم 
خانگــی در ادامــه بــا بیــان اینکه 
ممنوعیــت واردات نمی تواند دائمی 
باشد، گفت: حتی تولیدکنندگان هم 
نمی خواهند این ممنوعیت همیشگی 
باشد. ممنوعیت ابدی نیست مقطعی 

است و تولیدکنندگان هم قائل به این 
نیستند که ابدی باشد. البته ممنوعیت 
واردات صرفــا بحث حمایتی نبوده 
و مسئله اصلی مشــکل تامین منابع 
ارزی بود.بــا بهتر شــدن وضعیت 
ارزی، تولیدکننــدگان باید بدانند این 
ممنویت تا ابد ادامه نخواهد داشــت 
و بایــد از این مدت به عنوان فرصتی 
برای ارتقا استاندارد و کیفیت استفاده 
کنند. نظر ما حمایت منطقی از تولید 
با تغییر تعرفه ها اســت. به گفته دبیر 
انجمــن لوازم خانگــی، محدودیت 
واردات لوازم خانگی هر سال تمدید 
می شــود و فعلا تا پایان ۱۴۰۲ تمدید 
شده است.هاشــمی در ادامه درباره 
وضعیت تولید نیز گفت: تولید برخی 
اقلام افرایشــی و برخی کاهشی بوده 

است. البته آمار رسمی دست وزارت 
صمت اســت. علت کاهــش تولید 
برخی اقــلام، طولانی بــودن زمان 
تخصیص ارز است که به ۷۵ تا ۹۰ روز 
هم رســیده است.وی افزود: سازمان 
توســعه تجارت اخیرا اعلام کرده که 
بازرگانــان معادل ۸۵ درصد میانگین 
دو سال گذشته و تولیدکنندگان معادل 
۱۲۵ درصد میانگین دو سال گذشته 
مجاز به واردات هستند. این موضوع 
باعث شــده بانک مرکزی بخشی از 
پرونده ها را برای گرفتن تایید مجدد 
به وزارت صمــت برگرداند.به گفته 
دبیر انجمن لــوازم خانگی واقعیت 
این اســت که بایــد مرکز فرماندهی 
واحد تولید در کشــور شکل بگیرد 
و اداره کــردن جزیره ای بخش تولید 

غلط است.
برگــزاری  جزئیــات 
نمایشــگاه بین المللــی لوازم 

خانگی
هاشــمی همچنین با بیان اینکه 
بیست و سومین نمایشگاه بین المللی 
لوازم خانگی ســوم تا ششم آبان در 
محــل نمایشــگاه بین المللی تهران 
برگــزار می شــود، گفــت: آوردن 
هیئت هــای تجــاری خارجی برای 
قراردادهــای صادراتــی، برگزاری 
رویدادهای علمــی و غیره از جمله 
برنامه های انجمن در این نمایشــگاه 
اســت. تاکنون ۳۰۹ واحد صنعتی در 
این رویداد مشــارکت کردند که ۲۰۷ 
واحد داخلی اســت و ۱۲ نمایندگی 
خارجی شــرکت ها و ۱۷ شــرکت 

خارجی بــه طور مســتقیم، عمدتا 
از چیــن و ترکیه و بیشــتر در حوزه 
قطعات مشــارکت دارند.وی با بیان 
اینکه در نمایشــگاه سال گذشته ۶۵ 
میلیون دلار قرارداد صادراتی با عراق 
بسته شد، گفت: با اعلام پلیس در ۱۰ 
روز اول مهر به خاطر بحث ترافیک، 
امــکان برگزاری نمایشــگاه نبود و 
در نتیجه نمایشــگاه لوازم خانگی با 
برخی نمایشــگاه های دیگر هم زمان 
و متراژ آن نســبت به پارسال نصف 
شــد. به گفته دبیر کل انجمن صنایع 
لــوازم خانگی، عمــده گروه کالایی 
که در این نمایشــگاه رضه می شود، 
کالاهــای انرژی بر شــامل کالاهای 
برقی بزرگ، برقی کوچک، گاز سوز 
و اجزا و قطعات هســتند. اما برنامه  
ریزی کردیم آذرماه یک نمایشــگاه 
دیگر تحت عنــوان هامکس پلاس 
برای کالاهای غیرانرژی بر معطوف 

به بخش صادراتی برگزار شود.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی اعلام کرد:

اختلاف حداقل ۳۰ درصدی هزینه تولید لوازم خانگی با کالای قاچاق

 قــرار بــود طبق گفته هــای مســئولان وزارت صمــت همچون ضیغمــی مجری طرح 
واردات خــودرو، تــا پایان بهار امســال، ۲۰۰ هزار خــودروی خارجی به کشــور وارد 
شــود. امــا در میدان عمل، نه تنها خبــری از تحقق این تعداد خودروی وارداتی نیســت، 
بلکــه فقــط ۳۰ هــزار خودرو قرار اســت به کشــور و به بــازار داخلی تزریق شــود.

اسحـق ارزانـی

دو مانع تحقق وعده ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی
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 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصادی - معاون صنایع 
حمــل و نقل وزارت صمت گفت: با 
همکاری شــرکت های دانش بنیان، 
شرکت های خودروسازی و همکاری 
مشــترک مجموعه های بین المللی تا 
افق ۱۴۰۴ به سمت طراحی و ساخت 

خودروهای بومی خواهیم رفت.
منوچهر منطقــی معاون صنایع 
حمل و نقــل وزارت صمت، گفت: 
تولید خودرو برقی موضوع جدیدی 
نیست و از ۱۰ سال گذشته بخشی از 

مطالعات مربوط بــه آن در معاونت 
علمی ریاســت جمهور و بخشی در 
شرکت مپنا و شرکت کرمان خودرو 

انجام شده است.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت 
صمت در ادامــه تاکید کرد: بر مبنای 
تجربه ۱۰ ســاله، برنامه سه مرحله ای 
برای طراحی و ساخت این خودروها 
را اجــرا کرده ایم. در بخش اول، باید 
اســتفاده از خودرو برقی را فرهنگ 
ســازی کنیم تا زیرســاخت های آن 

آماده شود، قرار است وزارت صمت 
فعالیت مشترکی با شهرداری از طریق 
تاکسیرانی در جهت گسترش خودرو 
برقی انجام دهد تا این خودروها وارد 

شبکه حمل و نقل شوند.
وی با اشــاره به زیرساخت های 
مورد نیاز برای تــردد خودرو برقی، 
گفت: بــرای تأمین زیرســاخت ها 
تاکنون ۱۵ جایگاه افتتاح شــده است 

که مجهز به ۷۸ شارژر هستند.
منطقی خاطرنشــان کرد: بخش 

دوم ایــن اســت کــه بــا همکاری 
شرکت های دانش بنیان، شرکت های 
خودروســازی و همکاری مشترک 
مجموعه هــای بین المللــی تــا افق 
۱۴۰۴ به ســمت طراحی و ســاخت 

خودروهای بومی خواهیم رفت.
وی گفــت: از آبان مــاه، هزار 

خــودروی برقی شــامل تاکســی، 
موتورســیکلت  و  اتوبــوس 
 برقــی وارد شــبکه حمــل و نقــل 

می شوند.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت 
صمت گفت: در فاز ســوم پیش بینی 
شــده است که اگر می خواهیم در این 

زمینه موفق شــویم، باید رقابت پذیر 
شــویم که نیازمند همکاری مشترک 
وزارت صمت، شــرکت های دانش 

بنیان و شرکت های صنعتی است.
منطقی افزود: زمانی که خودرو 
برقی می آید ابتدا باید شــارژر داشته 
باشــد، این شــارژرها باید در نقاط 

مختلف مانند پمــپ بنزین ها وجود 
داشته باشند تا مصرف کننده مشکلی 
در این زمینه نداشته باشد. بخش مهم 
دیگر در تولیــد خودرو برقی، بحث 
تأمین باتری و خدمات پس از فروش 
اســت که باید این موارد مورد توجه 

قرار گیرد.

معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت اعلام کرد؛

ورود هزار خودروی برقی به حمل و نقل از ماه آینده
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